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“Denunciem l’exclusió, la vio-
lència i la representació que es fa
socialment de nosaltres, obli-
dant que som molt més que la
nostra identitat de gènere o la
nostra orientació afectivo-se-
xual”. Aquest és un fragment del
contundent manifest que van
llegir dissabte passat, durant la ce-
lebració del Pride Barcelona,
Marta Reina, la primera Mossa
d’Esquadra transsexual, i l’acti-
vista transsexual Damián Díaz. 

I és que, efectivament, en-
guany el dia de l’orgull LGTBI va
estar dedicat al col·lectiu trans-
sexual. Sota el lema ‘Persones
trans, tan comuns, com diverses’,
unes 25.000 persones van tornar

a sortir al carrer en una marxa
que va començar a la plaça Es-
panya i va acabar al Moll de la
Fusta sota un sol de justícia. Al
llarg del recorregut per l’avingu-
da del Paral·lel el protagonisme
va tornar a ser, un any més, per
a la música, els balls, el color, l’a-
legria i la festa. Les carrosses  i els
camions que van desfilar eren
plens de gent jove, gent gran i fa-
mílies amb nens que, entre mol-
tes reivindicacions, també van te-
nir temps d’homenatjar les víc-
times de la terrible massacre
homòfoba d’Orlando. 

La marxa d’enguany, que
tancava un mes d’activitats i rei-
vindicacions, va tenir el conseller
de Salut, Toni Comín, com un
dels protagonistes. Comín, que
va voler deixar clar que el Govern
és al costat de les demandes del
col·lectiu transsexual, va aprofi-

tar la seva presència a la marxa
per anunciar que el departa-
ment que lidera està preparant
un nou model assistencial que
fugirà de “la mirada patologit-
zada del col·lectiu” i que, en
principi, estarà enllestit el prò-
xim mes de setembre. 

A la marxa tampoc hi van fal-
tar el conseller de Cultura, Sant
Vila, l’alcaldessa Colau, el ti-
nent d’alcalde Jaume Collboni i
la síndica Maria Assumpció Vilà,
que van estar acompanyats de la
regidora de Barcelona d’ERC,
Montse Benedí, i dels regidors de
C's Marilén Barceló, Francisco
Sierra i Santiago Alonso. De fet,
tots els partits, amb l’excepció del
PP, van tenir representació en
una diada on també es van po-
der veure integrants de l’ANC
amb l’estelada amb els colors de
l’arc de Sant Martí.

L’hora dels transsexuals
» El Pride Barcelona, el dia de l’orgull LGTBI a la ciutat, ha estat dedicat enguany al col·lectiu transsexual

» Unes 25.000 persones es van manifestar dissabte passat entre la plaça Espanya i el Moll de la Fusta

Albert Ribas
BARCELONA

El Pride Barcelona 2016 ha tornat a reivindicar els drets del col·lectiu LGTBI. Fotos: Pride Barcelona

SALUT4Durant el Pride Bar-
celona d’enguany també hi va
haver temps per reivindicar la
importància de la lluita contra
les malalties de transmissió
sexual.

El centre comunitari Check-
point Barcelona, l’encarregat
de detectar el 40% de les in-
feccions per VIH que es pro-
dueixen entre els homes gais de
Catalunya, va tornar a repartir
uns 15.000 preservatius en-
tre els assistents a la marxa per
tal de llençar un missatge de
conscienciació. Aquest centre
de detecció de VIH i altres in-
feccions de transmissió sexual

adreçat a homes gais i dones
transsexuals també va aprofi-
tar el Pride per remarcar el seu
paper com a promotor de la
profilaxis preexposició (PrEP),
una tècnica preventiva con-
tra el VIH que consisteix a
prendre medicaments antire-
trovirals  abans de tenir rela-
cions sexuals de risc i que en-
cara no s’ha implementat a
l’estat. És per aquest motiu que
des del Checkpoint Barcelona
van voler aprofitar la visualit-
zació del Pride per donar a co-
nèixer aquest mètode i per
demanar a la classe política
que n’aprovi el seu ús.

La lluita contra les infeccions
per VIH, també present
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Un diari plural

per Melcior Comes

4Tassa i mitja

Els bevedors de cafè amb llet
sabem que cada tassa és una
batalla. Adreçar-te a un cam-
brer en català i que t’entengui
no és gaire normal. Fa pocs dies
ha estat la del cas de Quimi Por-
tet, i el seu cafè amb llet con-
trovertit, a bord d’un vaixell de
Baleària. En la majoria de ca-
sos, el tema no hauria trans-
cendit. Gairebé tothom canvia
de llengua quan no l’entenen en
català –a les Illes, a Catalunya–
i no sent que se li estigui vul-
nerant cap dret lingüístic. A
aquests nivells de pobresa,
ignorància, submissió i de mal
entesa humilitat ens hem acos-
tumat; val més no aixecar sus-
picàcies ni atiar discussions, so-
bretot quan pots entreveure
que rere certes postures només
hi ha ganes de provocar des
d’un cert suprematisme cultu-
ral, fet que contínuament ens
recorden els milions de parlants
de la llengua espanyola. El na-
cionalisme espanyol es nota
sobretot en això. I criden l’a-
tenció les reaccions irades con-
tra el cantant, i l’argument que
el faria a ell culpable per clas-
sista –un ‘amo’ que imposa
una llengua…– o per haver ro-
bat una foto al cambrer. Girem
la truita.

Més enllà d’aquest cas ens
tornem a trobar amb les difi-
cultats que acompanyen la teò-
rica igualtat entre les dues
llengües oficials. Sembla que el
català és tan oficial com el cas-
tellà –la llei diu això–, però a
l’hora de la veritat és el dialec-
te dels pobletans, que a sobre
ens fan enfadar perquè s’en-
testen a exigir-ne la normalitat

al carrer. És impossible viure
només en català, tant a Cata-
lunya com ho és a les Illes. Al-
guns castellanoparlants ex-
igeixen el seu dret a ser mo-
nolingües, el dret a la igno-
rància de l’altra llengua legal-
ment oficial; però aquest dret
simètric en llengua catalana
s’hauria de poder donar també.
Tanmateix, sabem que és ab-
solutament quimèric. L’única
persona monolingüe en català
és la meva padrina; acaba de
fer noranta anys. Potser és
l’última que coneixerà aquest
luxe dubtós.

La problemàtica amb la
convivència de les llengües no
ha estat gaire greu perquè s’ha
basat en el pacifisme dels ca-
talanoparlants. No hi ha hagut
dificultats perquè els catala-
noparlants cedien, s’adapta-
ven, tenien paciència i canvia-
ven de llengua, amb l’excusa
que potser el castellanopar-
lant era un nouvingut, etc. Va-
ticino que en els pròxims anys
això canviarà. Des que el pro-
cés d’autodeterminació de Ca-
talunya s’ha iniciat que les
qüestions d’identitat s’han fet
més peremptòries. S’ha de fer

evident la necessitat d’un estat
propi, que vetlli per l’ús nor-
malitzat de la llengua catalana,
la supervivència de la qual, en
l’estat espanyol, està lluny de
ser garantida, sobretot si s’a-
cabessin de posar en pràctica
les polítiques educatives del
PP o es donés recorregut a
grans astracanades, com la del
‘lapao’. Encara que l’estat ca-
talà que pugui sorgir en el fu-
tur tingui les dues llengües
oficials –hipòtesi discutida a
hores d’ara tant per polítics
com per sociolingüistes–, el
català tindrà un estatus de pre-
valença, que ens estalviarà a la
força –esperem-ho!– aquella
munió de petites humiliacions
que ens hem d’empassar dia
rere dia.

La veritat és que si estem
així és per culpa de la sordesa,
de la manca de generositat, de
comprensió i de pluralisme.
Amb aquelles bones dosis de
cultura democràtica que hauria
de tenir l’escolarització en un
estat plurinacional res d’això no
seria possible. Però és l’Espa-
nya que volen, única, mono-
lingüe, culturalment homogè-
nia, centralitzada i roïna. Sovint
m’ha semblat una desgràcia
que no puguem viure junts –és
un fracàs del principi il·lus-
trat: el vell federalisme…–; ara
ja em sembla una oportunitat
per poder, per fi, gaudir de la
normalitat de la llibertat, per-
què l’únic que es pretén amb
tot això és aconseguir la simple
justícia que esperen els ciuta-
dans d’arreu del món quan vi-
uen en democràcies saneja-
des. No vols tassa?

La problemàtica amb

les llengües no ha estat

gaire greu perquè s’ha

basat en el pacifisme

dels catalanoparlants

4Benvingut Mr. Obama!
per Jordi Lleal 

Aquests darrers dies s’ha des-
fermat una bogeria de pande-
reta i castanyola que déu n’hi
do! A les festes de Sant Fermín
de Pamplona, tres morts per
envestida de toro, uns joves
detinguts per violar una noia,
borratxeres i pixades a dojo,
córrer davant un estol de braus
sense consciència del perill,
magrejades a dones aprofi-
tant-se del guirigall als car-
rers... Serà  la demostració
del poder del mascle ibèric?
Gent picant el cotxe que por-
tava el cadàver del torero Vic-
tor Barrio a Terol, cridant To-
rero, torero!, mort per un
toro “assassí”, i de matar un
toro en diuen “art”... Els reis i
Mariano Rajoy truquen a la ví-
dua del torero per donar-li el
condol. A quantes vídues d’o-
brers morts a la feina truquen
aquests personatges? El pre-
sident Barack Obama va a
corre-cuita, d’un costat a l’al-

tre de la geografia espanyola,
per visitar les seves bases mi-
litars i per fer-se la foto amb
tota una tropa de llepaculs. I
per finalitzar la paròdia del
“Benvingut Mr. Marshall”,
Mariano Rajoy regala un per-
nil a Obama! En el reparti-
ment dels papers de protago-
nistes, ja ho fareu vosaltres per
adjudicar el de Pepe Isbert,
Manolo Moran i Lolita Sevilla,
amb els que varen fer cua per
tenir tres minuts de conversa
amb el totpoderós, com per
dir-se hola i adéu, com en la
gloriosa pel·lícula en què pas-
sen les motos i els cotxes a tota
velocitat i deixen els pobres vi-
latans de Villar del Rio sense
poder recitar la benvinguda,
quedant-se amb un pam de
nas. Quin ridícul. Quin desori.
En aquest esperpent a mi que
no m’hi comptin. Els hauria de
caure la cara de vergonya, si és
que en tenen. Adéu-siau!

Un diari participatiu

@marctexido: Theresa May serà la nova
primera ministra del Regne Unit. Serà la
segona dona en ocupar el càrrec després
de Margaret Thatcher.

@AlfnsArag: El cap d'any a Colònia,
l'Oktoberfest a Baviera o el San Fermín
a Pamplona. No és l'alcohol, ni la festa
ni l'Islam. És el masclisme.

@Pdemocratacat: Naixem amb l’esperit i
els valors insubornables d’encaminar
Catalunya cap a la independència. #Partit-
DemòcrataCatalà.

Opinió en 140 caràcters

Parlen els
veïns

Itziar
“De moment posi-
tivament. He vist
que s’han fet millo-
res urbanístiques i
crec que se li ha de
donar confiança per
continuar la resta

de mandat. Penso que s’hauria d’invertir
en ocupació, ensenyament i potenciar els
mitjans de transport públics.”

Marc
“Si fa no fa la cosa
segueix igual que
fa un any, quan va
guanyar les elec-
cions. De fet, fins i
tot diria que alguna
petita cosa ha em-

pitjorat. Vas per la ciutat i veus que s’es-
tan fent coses i aquí no canvia, s’han de
cuidar molt més els parcs i els carrers.”

Glòria
“No tinc la sensació
que hi hagi hagut
grans canvis, com
a mínim en el que
m’afecta. Sí que he
sentit i he llegit que
aquest estiu volen

invertir en equipaments com un casal.
També caldria donar més importància a
la neteja de l’espai públic.”

Javier
“S’ha vist un canvi
cap a millor en al-
guns aspectes eco-
nòmics. S’han creat
comerços, es nota
que la gent surt més
i comença a gastar i

això genera benestar. Tot i això, crec que
encara hi ha massa gent sense recursos,
regirant contenidors i dormint al carrer”.

Com valores el primer any de mandat d’Ada Colau?
per Pau Arriaga
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Guanyar les eleccions no era
l’objectiu, sinó canviar la
ciutat, i la ciutat ja està can-

viant. Són paraules seves extretes
de la carta amb motiu del primer
aniversari de govern. Creu que al
carrer es té aquesta sensació?
Al carrer es té la sensació que la ciutat
ha començat a canviar, que queda
molt per fer, però que ha començat a
canviar. Crec que hi ha aquesta sen-
sació perquè, de fet, la gent m’ho diu. 

CiU també creu que hi ha la sen-
sació que la ciutat ha canviat,
però cap a pitjor. De fet, diu que
Barcelona està “degradada”. Què
els respon?
Entenc que l’oposició faci oposició,
però quan la ciutadania demana
canvis en la manera de fer política,
també està dient que tots plegats
posem la ciutat per damunt d’inte-
ressos partidistes. A CiU li diria que,
si tenen propostes, encantats de de-
batre-les, però reiterar sempre que
el govern ho fa tot malament... Fa
poc el baròmetre ha reflectit que la
ciutadania valora bé el govern i que

ha augmentat la seva confiança
respecte de la millora de la ciutat en
un futur pròxim. No sé si l’oposició
està dient que la ciutadania s’equi-
voca, però crec que tots plegats
hem de ser constructius.

Aquesta crítica demanant que l’o-
posició sigui constructiva ja la va
fer en l’entrevista que ens va con-
cedir 100 dies després d’assumir el
càrrec. Llavors deia que havia es-
tat “ingènua” amb l’oposició. Ja l’ha
perdut, aquesta ingenuïtat?
Sí, l’he perdut però no m’hi he
acostumat. I espero no acostu-
mar-m’hi mai. També he de dir
que no tots els partits fan la mateixa
oposició. En tot cas, no em resignaré
mai que hi hagi un ús partidista de
la institució, sigui des del govern o
des de l’oposició. Això, entre tots, ho
hem de canviar.

El primer aniversari de govern
va coincidir amb l’anunci del pac-
te amb el PSC. Com ho va viure?
No deu haver estat fàcil acabar
pactant amb el partit que és el
pare del model de ciutat que vos-
tè tant ha criticat.
Sempre hem dit que a Barcelona
s’havien fet coses bé i coses mala-
ment. Sobre el PSC, qui m’ho havia

de dir, fa dos anys, que jo pactaria
amb ells, però el que estem fent és
executar el mandat ciutadà. Vam
guanyar les eleccions però també
va guanyar el pluralisme polític. Hi
ha un mandat de canvi, però d’un
canvi cap a una cultura política de
pactes que permetin governs es-
tables. Quan tens 11 regidors has de
pactar i buscar acords. El PSC ha es-

tat disposat a incorporar-se al go-
vern i ERC, mentre s’allargava el ci-
cle electoral, va dir que preferia
acords des de fora. Ara que han pas-
sat les eleccions els seguim dient
que tenen la porta oberta per en-
trar a l’executiu.  

Però ERC ja ha dit que endurirà l’o-
posició que fins ara ha fet al seu
govern.
Bé, això ho ha dit durant la cam-
panya electoral.

Vol dir que canviarà d’opinió?
Ara que ha acabat la campanya, jo
el que vull és reprendre el diàleg nor-
mal amb el conjunt de l’oposició, es-
pecialment amb les forces d’esque-
rra. I vull pensar, i estic segura, que
ERC seguirà fent el que ha fet aquest
any, que és treballar per la ciutat. 

Alfred Bosch, però, va dir, just
després del pacte amb el PSC, que
vostè havia “traït el somni”. 
Estàvem en període preelectoral, in-
sisteixo. Vull pensar que ara serà
més fàcil seguir parlant i treba-
llant junts com hem estat fent du-
rant aquest any.

Centrant-nos en el dia a dia, com
està funcionant el govern amb el
PSC? S’entenen bé?
Doncs sí. Ara ells s’han incorporat en
una dinàmica que ja estava molt con-
solidada amb un any de comissió de
govern. Hem començat a treballar
des de la idea de transversalitat per-
què no es tractés d’un simple re-
partiment de responsabilitats. 

Línia ja ha entrevistat els tres re-
gidors socialistes i sembla que en-
cara han de llimar algunes dife-
rències. La regidora de l’Eixample,
Montserrat Ballarín, ens deia que

els “costa veure que la unió del
tramvia sigui prioritària”.  Aques-
ta qüestió pot ser una font de con-
flicte?
No, perquè hi ha un acord de govern
que fixa les principals línies progra-
màtiques i aquesta discrepància no
hi figura. El tramvia és una realitat i
només falta una connexió d’un pe-
tit tram. Estem parlant d’un salt
qualitatiu que augmentaria la ca-
pacitat de mobilitat sostenible.

De totes maneres, l’acord progra-
màtic només diu que es compro-
meten a treballar per la unió del
tramvia però no diu que sigui prio-
ritari ni que s’hagi de fer en aquest
mandat. Vostè, en canvi, sí que
defensa que és una prioritat.
Sí, sí. Era un compromís de govern
i ens vam posar a treballar des del pri-
mer dia en aquest sentit. 

Per tant, creu que podrà convèn-
cer el PSC.
És que... Insisteixo... Evidentment
que hi poden haver matisos i diver-
sitat d’opinions, però aquesta qües-
tió no ha estat mai al damunt la tau-
la com un tema de polèmica.

Una altra afirmació, en aquest
cas feta per Daniel Mòdol, va ser

Ada Colau
Alcaldessa de Barcelona

Text: Arnau Nadeu / Albert Ribas
Fotografia: F. Javier Rodríguez

“Qui m’ho havia de dir fa dos anys
que jo pactaria amb el PSC”

“Seguim dient a ERC
que té la porta

oberta per entrar
a l’executiu”
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que “en lloc de posar més normes
per als carrils bici, el que s’hauria
de fer és suprimir-los”.
[Riu]. Ja li preguntaré... No sé si ho deia
en el marc d’una teoria més àmplia
perquè així, fora de context, sorprèn...

Venia a dir que l’urbanisme actual
sempre fa tard i que s’hauria de
tendir a la integració i no a sepa-
rar els espais.
Desconec la teoria concreta del re-
gidor Mòdol, però això ho hem tre-
ballat des de fa temps des de l’àrea
de Mobilitat. L’ús de la bicicleta ha
crescut molt en molt poc temps, a di-
ferència dels països nòrdics. Això ge-
nera problemes en l’ús de l’espai pú-
blic i és necessari ordenar i regular.

Parlant de mobilitat, en aquest cas
del metro, ERC li va demanar no fa
gaire que deixés de “fer campanya
electoral” i solucionés el conflicte de
TMB. Pot garantir que no hi haurà
més vagues?
El dret a vaga és un dret dels treba-
lladors i com a alcaldessa ni puc ni
pretenc posar-hi cap límit. Fa un any
que treballem intensament i aquest
no és un tema que es resolgui en dos
dies, perquè estem parlant d’una
de les empreses més grans de Cata-
lunya. Des del primer dia hem tingut
en compte les demandes dels tre-
balladors. No estem parlant de reta-
llades o de disminuir el servei. Al con-
trari, apostem pel transport públic i
hem dit que estàvem disposats a aug-
mentar al màxim possible el que pre-
veu la llei, que és estatal. Hi ha uns lí-
mits pressupostaris que no depenen
de nosaltres. No parem de treballar
i esperem que, recuperant el diàleg,
hi hagi acord. Els ciutadans no es me-
reixen aquestes vagues.

Un altre conflicte viscut última-
ment ha estat el del Banc Expro-
piat. Un grup de veïns l’ha acusat
de no haver entomat el problema
i d’haver-lo deixat en mans de les
entitats. Tenen raó?
L’Ajuntament ha fet tot el que es-
tava a les seves mans. Estem par-

lant d’un conflicte que ve de lluny
i que té causes estructurals.  Quan
apareix un cas com aquest que aca-
ba als jutjats... Els jutjats no depe-
nen de l’Ajuntament.  Els jutjats do-
nen una ordre als Mossos d’Es-
quadra, que depenen de la Gene-
ralitat, i es fa el desallotjament. Ara
la situació està reconduïda, en
bona part, gràcies al teixit veïnal i
comercial de Gràcia. I nosaltres
ens vam afegir a la crida a respec-
tar el barri. Per buscar llocs alter-
natius sí que ens podem oferir, però
en temes d’ordre públic parlem de
coses que escapen de la nostra
competència.

Una altra situació delicada és la de
la venda ambulant irregular.  És un
cas pràctic que li fa veure que les
coses són més complicades del
que es pensava abans d’arribar a
l’alcaldia?
Estant al govern coneixes de prop
fenòmens complexos, com pot
ser aquest. És un problema de di-
mensió global, que ve de lluny i
té a veure amb diferents qües-
tions. Una d’aquestes és la situa-
ció d’algunes persones del col·lec-

tiu migrant que no poden acce-
dir al mercat laboral, però també
té a veure amb una pràctica de
venda il·legal que no es pot per-
metre de cap manera. Des que
hem arribat al govern hem con-
tinuat amb el treball policial. És
més, s’ha intensificat, en molts ca-
sos. Hi ha hagut més decomisos
que l’any passat, però calen més
estratègies, com augmentar les
mesures socials o els plans de for-
mació anunciats.

L’anunci de més mesures arriba
precisament després que els co-
merciants hagin presentat un ma-
nifest conjunt de protesta.
Sí, però en aquestes mesures hi por-
tàvem mesos treballant. Això no
s’improvisa d’un dia per l’altre. Fa me-
sos que hi treballem i ara es comen-
cen a veure els resultats. No anem tan
de pressa com voldríem, i aquesta crí-
tica la puc assumir perfectament
perquè és veritat, però hem aug-
mentat la pressió i al mateix temps
hem apostat per mesures socials.  

El president de la Fundació Bar-
celona Comerç ja ha dit que les no-
ves mesures són insuficients.
Un fenomen tan complex no té re-
ceptes miraculoses, però hi estem
dedicant tots els recursos i estratè-
gies i col·laborem amb  tothom que
hi té competències de la manera
més coordinada possible.

Un altre dels temes estrella d’a-
quest primer any ha estat la llui-
ta contra la massificació turística.
En el cas del pla d’allotjaments tu-
rístics, amb l’allau d’al·legacions
que hi ha hagut, tem haver de re-
cular en algunes propostes per
aconseguir consensos?
No es tracta que guanyin uns o altres,
sinó de  fer el millor per a la ciutat. Crec
que una de les coses més importants
que hem aconseguit aquest any és
que tothom ja està d’acord que hi ha
un problema amb el turisme. Fins i tot
el sector hoteler està d’acord que feia
falta una regulació. Ara estem en la
segona fase, que és quan ens hem de
posar d’acord en els detalls. I estic con-
vençuda que ens hi posarem. Tothom
haurà de cedir una miqueta però l’a-
cord hi ha de ser perquè estem par-
lant del model de ciutat.

Parlant del model de ciutat, una
de les seves apostes és el Pla de
barris, que preveu una renda mu-
nicipal complementària. Això no
és fer caritat?
Al contrari. És fer política de drets.  Es-
tem estudiant si totes les ajudes dis-

perses que ja es presten es podrien
unificar i garantir aquells ingressos
mínims que tothom necessita. 

Acabem. Els barcelonins podran
votar si volen que la ciutat s’ad-
hereixi a l’Associació de Municipis
per la Independència (AMI)?
Els barcelonins, com tots els catalans,
hem de poder votar en un referèn-
dum quina relació volem tenir amb
l’Estat. S’ha de poder fer un refe-
rèndum clar sobre la independèn-

cia i, de fet, això ha estat validat  en
les darreres eleccions.

A Catalunya sí, però a la resta de
l’Estat no.
Bé, també cal destacar que no hi ha
hagut un augment de suport als par-
tits que clarament s’expressen per la
independència. Sigui com sigui, com
que no podem fer el referèndum, aca-
bem tenint debats com el de l’AMI.
Però la clau és el referèndum. La con-
sulta de l’AMI és un succedani. 

“Amb el top manta
no anem tan de

pressa com voldríem,
ho assumeixo”

Vostè va començar el mandat
fent front personalment a des-
nonaments a Nou Barris. Un any
després, però, n’hi continua ha-
vent. Era massa ambiciós parlar
de desnonaments zero?
El tret diferencial en aquest man-
dat és que des del govern muni-
cipal intervenim en tots els des-
nonaments que coneixem i fem
mediació. Estem posant tots els es-
forços possibles a aturar aquesta
xacra i el drama que suposa. Des
de l’inici de mandat hem treballat
amb 243 famílies que han hagut
d’afrontar un procés de desnona-
ment i hem trobat una solució de-
finitiva per a 120 casos, mentre que
en els altres 123 hem aconseguit
ajornar el desnonament i s’està

mediant amb la propietat. Hem
potenciat l’equip que segueix els
casos de desnonament al distric-
te, hem incorporat una tècnica re-
ferent en matèria d’habitatge i
treballem coordinadament amb
les entitats. També tenim en mar-
xa un pla d’acció contra la pobre-
sa a Nou Barris que preveu me-
sures per combatre l’emergència
habitacional i l’exclusió residencial
i preveiem, a més, construir al dis-
tricte 433 nous pisos de lloguer so-
cial i continuar adquirint habitat-
ges per la via del tempteig i re-
tracte i a través de la cessió d’en-
titats financeres. Però no ens con-
formem. Mentre hi hagi un sol des-
nonament més al districte, ens
quedarà feina per fer.

“Intervenim i fem mediació en tots 
els desnonaments que coneixem”

NOU BARRIS
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Un any més. I ja en van 14. El
Festival Blues Barcelona celebra
avui i demà a Nou Barris els dos
dies del programa central de
l’edició d’enguany, que es va
posar en marxar el passat dia 7
de juliol al Poble Espanyol.

El festival, fundat per Willy
Capibola i Ricard Chaure, va
néixer fa 14 anys a la Prosperitat
i és l’exemple de la lluita tenaç
que sovint caracteritza els veïns
d’aquest barri. De festival de
barri, ha passat a ser un festival
referent amb diferents seus arreu
de la ciutat, on destaca la del Po-
ble Espanyol, i que compta amb
el suport municipal. 

Així doncs, avui a partir de
dos quarts de nou del vespre el
pati de la seu del Districte aco-
llirà el rhythm’n'blues salvatge

d’una de les bandes revelació de
la temporada, els Flamingo
Tours, i la veu portentosa del bri-
tànic James Hunter al capdavant
dels seus James Hunter Six.

Demà, al mateix espai, arri-
barà el torn del swing de Wax &
Boogie Rhythm Combo, l’explo-
siu directe de Chino & The Big Bet

+ Sax Attack i el soul de The Ex-
citements, que sacsejaran el pú-
blic amb el seu ritme trepidant.

En paral·lel, el passat dia 6 es
va inaugurar al Casal de Barri de
la Prosperitat una exposició fo-
togràfica que mostra el treball
d’alguns dels millors professio-
nals de blues de la ciutat.

Chino & The Big Bet + Sax Attack actuaran demà. Foto: FBB

Nou Barris es converteix avui
i demà en la capital del blues

» El 14è Festival Blues Barcelona celebra el seu programa central 
al pati de la seu del Districte amb un cartell d’autèntic luxe

Una exposició de Kim Manresa
recorda les lluites veïnals dels 70
FOTOGRAFIA4La marquesina
de la via Júlia acull des del pas-
sat dia 1 de juliol l’exposició fo-
togràfica del reconegut fotògraf
Kim Manresa ‘Nou Barris, 1970-
1980’.

La mostra, formada per 39
fotografies de diferents barris del
districte, fa un repàs gràfic a una
dècada d’activisme veïnal in-
tens i de nombroses reivindica-
cions per aconseguir millores
socials. Algunes d’aquestes fo-
tografies traslladen la memòria

del públic a la història de les Ca-
ses Barates, a les Cases del Go-
vernador a les diferents obres
que van començar a transformar
el districte o als carros amb ca-
valls al passeig de Valldaura.

La mostra, organitzada per la
Coordinadora d’Associacions de
Veïns i amb l’activista veïnal An-
drés Naya al capdavant, és una
aportació molt valuosa  d’unes
lluites veïnals  que van definir el
caràcter i l’esperit de lluita que
caracteritza el districte.

INVERSIÓ4L’estiu és sinònim
d’obres a diferents punts de la
ciutat i un d’ells és el districte.  Al
llarg d’aquest juliol es posen en
marxa diferents actuacions per
part del Districte per a la cons-
trucció de nous equipaments.

Dues d’aquestes novetats són
els casals de barri de Torre Baró
i Trinitat Nova i d’una nova àrea
per a gossos de 700 metres qua-
drats. Les obres del nou casal de
Torre Baró van començar el pas-
sat 10 de juny i s’allargaran du-

rant uns 10 mesos, mentre que
les del casal de la Trinitat Nova,
que serà un edifici nou a davant
la Casa de l’Aigua, es posaran en
marxa el setembre i duraran un
any. Aquestes novetats formen
part d’una partida de 9,2 milions
d’euros per a inversions que el
govern municipal posa en mar-
xa ara i que acabaran aquest ma-
teix mandat. 

Aquest pla també incorpora
les reurbanitzacions dels carrers
Oristà, Alella i Canfranc i una

nova fase de millora dels inte-
riors del barri de la Guineueta.

PISOS DE LLOGUER SOCIAL 
D’altra banda, durant l’últim
Ple de l’Ajuntament es va donar
llum verda a la construcció de
170 habitatges públics que es
destinaran a lloguer social a tra-
vés del Patronat Municipal de
l’Habitatge (PMH).

Aquests nous pisos es cons-
truiran al número 473 de la Via
Favència, a la Trinitat Vella.

Successos | Dos ferits en un tiroteig a Ciutat Meridiana
Dos homes van resultar ferits el passat 30 de juny en un bar de Ciutat Meridiana després de ser 

tirotejats per un altre home. Els fets es van produir a l’avinguda Rasos de Peguera. Un dels dos ferits 
és de nacionalitat marroquina i l’altre d’origen sud-americà. Un d’ells, de 41 anys, va resultar ferit de 

gravetat, ja que el tret li va impactar al tòrax, mentre que l’altre, de 30 anys, va resultar ferit lleu. 

Redacció
NOU BARRIS

Una imatge del dia de la inauguració de l’exposició. Foto: Districte

Dos nous casals de barri

El casal de barri de Torre Baró és al carrer Escolapi Càncer. Foto: Google Maps
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La Prosperitat torna 
a gaudir de la ‘Prospe Beach’
OCI4La plaça Àngel Pestaña de
la Prosperitat torna a ser des del
passat dia 30 de juny la famosa
‘Prospe Beach’, la ‘platja’  del ba-
rri, i per extensió del districte, que
durant tres setmanes de juliol es
converteix en l’epicentre social de
la Prosperitat.

Feia quatre anys que els veïns
veien com arribava l’estiu i aques-
ta plaça no s’omplia de sorra.
Així ho va decidir el govern mu-
nicipal de CiU durant el seu man-
dat. Durant el primer any del
mandat de Colau tampoc n’hi va
haver però enguany, després que
la regidora Sanz ho prometés, la
sorra és i serà la protagonista al ba-
rri fins al pròxim dia 25 de juliol.

L’estrella de la ‘Prospe Beach’
és el voleibol. El torneig va reu-

nir el passat dia 9 gairebé 100
equips. Al llarg de tot el dia
l’ambient a la plaça va ser es-
pectacular. Infinitat de partits,
piscines inflables, tota la gent
amb banyador, barbacoes... 

Però no només hi ha voleibol
a la ‘Prospe Beach’ aquests dies.
Els veïns també gaudeixen de
sessions de cinema a la fresca
amb pel·lícules escollides per la
gent i precedides per la projecció
d’un curtmetratge social o de la
‘jam session’ del passat dia 6 em-
marcada en el Festival Blues
Barcelona. 

L’activitat més curiosa, però,
és el ‘Menja Síndries,  la compe-
tició que busca qui és capaç de
menjar-se una síndria de la ma-
nera més ràpida possible.

Han fet falta 40 anys per acon-
seguir-ho però, finalment, els
veïns del passatge de Santa Eu-
làlia, al barri de Vilapicina i la
Torre Llobeta, ja poden celebrar
que les casetes de Ramon Casas
no aniran a terra. 

La notícia es va confirmar
abans-d’ahir quan la comissió
municipal d’Urbanisme va apro-
var la desafectació del passatge
de Santa Eulàlia. Això permetrà
salvar aquest conjunt de cases
aixecades en uns terrenys que
l’any 1912 va heretar el pintor
Ramon Casas. L’acord ha arri-
bat  després d’anys de lluita
veïnal  contra un Pla General
Metropolità (PGM) que ha fet
que els veïns que viuen en
aquestes cases hagin viscut qua-
tre dècades sota l’amenaça de
perdre casa seva.

La lluita dels veïns ha fruc-
tificat després de la recerca in-
cessant de zones verdes al vol-
tant de la zona. Això ha estat així
perquè al llarg d’aquests anys les
diferents administracions ha-
vien argumentat que el fet que
el PGM contemplés aquesta

zona com a zona verda impli-
cava que, per salvar les cases,
s’hagués d’aconseguir una altra
zona verda substitutòria. Des-
prés de buscar i rebuscar, un
dels veïns,  en una tasca titàni-
ca, ho va aconseguir. Aquesta
nova zona verda, curiosament,
és la plaça Virrei Amat, que
està qualificada de vial.

PRESERVAR LES CASES
Janet Sanz, regidora del Dis-
tricte, i també d’Urbanisme, ha
afirmat que des de l’Ajunta-

ment entenen que “aquestes
casetes formen part del patri-
moni de Nou Barris i volem
preservar-les i integrar-les en la
trama urbana”. Sanz afegeix
que “el carrer no està ni asfaltat.
Ens sorprèn que hagin estat
tant de temps afectades”. 

Aquest gir també permetrà
als veïns de les casetes poder fer
reformes, ja que fins ara no ho
tenien permès. La llei estableix
que quan un habitatge està afec-
tat, no pot ser hipotecat ni s’hi
poden fer reformes. 

Imatge de l’entrada del passatge Santa Eulàlia. Foto: Google Maps

Victòria veïnal: les casetes
de Ramon Casas se salvaran

Redacció
VILAPICINA I TORRE LLOBETA

El voleibol és el protagonista a la ‘Prospe Beach’. Foto: Twitter (@janetsanz)



En defensa de les rebaixes
» La Fundació Barcelona Comerç fa valdre el concepte i 
veu important que segueixi associat a l’estiu i a l’hivern

EDITORIAL/ A causa de la derogació de la
llei catalana per part del Tribunal Constitu-
cional i del retorn a la llei del 2002 pel des-
estacionament del període de rebaixes en
els comerços de productes no energètics, la
Fundació Barcelona Comerç vol puntualit-
zar el següent:

El terme “Rebaixes” ha estat dotat d’un
valor comercial i de marca molt valorat pel
comerç de proximitat. Creiem que és im-
portant que es continuï associant el terme
“Rebaixes” amb aquells dos moments pun-
tuals de l’any en els quals un producte, que
estava a la venda a un determinat preu, es

ven rebaixat. Respectem l’argument sobre
l’augment de tràfic en els comerços d’a-
fluència massiva si s’expandeix el període
de Rebaixes a més de dues ocasions l’any,
però pel comerç de proximitat, que no té la
capacitat de reduir preus en més ocasions
que les citades, aquesta implementació pot
ser perjudicial perquè ajudaria a reforçar la
tendència a desviar els potencials clients
cap a superfícies o negocis amb més capa-
citat de reduir preus que el comerciant de
proximitat, empitjorant la ja complicada si-
tuació d’aquests negocis.

Hem importat el Black Friday, la Shop-

ping Night, la Shopping Week, moments
que han anat sorgint en la societat i als
quals el comerç de proximitat s’ha vist obli-
gat a seguir per continuar essent un punt
de referència pel consumidor: la desesta-
cionalització de les rebaixes de tots els
béns de consum no energètic impactaria
negativament en el comerç de proximitat.

Des de la Fundació Barcelona Comerç,
conscients que no podem oposar-nos a la
normativa i comprometent-nos a seguir-
la, proposem que el terme “Rebaixes” es
desvinculi de qualsevol altre període en el
qual els productes dels establiments es

venguin sota descomptes especials utilit-
zant, en aquests casos, altres paraules com
“Promoció”, “Descompte”, o “Preu especial”,
ja que considerem que la càrrega psicolò-
gica implícita en el mot “Rebaixes” ajuda al
comerç de proximitat a tenir pics de ven-
des anuals. Una depreciació del terme i de
la força de màrqueting que aquest té en la
societat podria, com s’ha esmentat abans,
reduir encara més les possibilitats de crei-
xement i desenvolupament del nostre
model de comerç. 

Fundació Barcelona Comerç

» Demana que el terme es desvinculi de qualsevol 
altre període de l’any on també es facin descomptes
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Pròsper Puig pàg 13

“Crearem una organització
potent a nivell comunicatiu
per donar més serveis”

Top manta pàg 12

La Fundació Barcelona Comerç reclama
a l’Ajuntament que especifiqui les
mesures per pal·liar el fenomen
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Parlem de comerç

» La Fundació considera que aquesta problemàtica perjudica la ciutat des de diversos àmbits
» Dóna la benvinguda a les solucions que proposa el consistori però demana que s’especifiquin

El repte del top manta

DEMANDA/A Gran de Gràcia portem un mes i mig
enmig del conflicte del Banc Expropiat i encara no
s’ha acabat, tot i que en els darrers dies no ha tin-
gut lloc cap acte violent. De fet, els responsables de
la situació continuen pensant en la manera de re-
obrir el Banc. 

La informació que ens arriba des de la conselleria
d’Interior de la Generalitat i del grup d’ocupes són
contradictòries a nivell de detinguts, identificats i
investigats. 

Pel que fa al comerç de la zona, les pèrdues
s’han comptabilitzat entre un 10% a les zones
més allunyades del banc i fins d’un 70% a la zona
zero –que comprèn els àmbits urbans de Travessera
Centre, Ramón y Cajal, Plaça de la Revolució, Torrent
de l’Olla, Torrijos...–, de la mateixa manera que se

n’ha ressentit la imatge del barri, que també afec-
ta el petit comerç. 

Més d’una desena d’associacions de la zona ens
hem posat d’acord per millorar la imatge del barri
i treballar conjuntament en diferents accions im-
mediates de dinamització i potenciació del comerç.
Hem escoltat els ocupes per tal de veure si hi po-
díem trobar una solució conjunta però han dit que
continuaran protestant fins que puguin tornar a en-
trar al banc. 

MILLORAR LA IMATGE
Els següents passos seran treballar en la millora de
la imatge del barri i treballar amb l’Ajuntament per-
què aprovi una sèrie de propostes per canviar la si-
tuació actual del comerç i del barri a la Vila. 

L’Eix comercial Gran de 
Gràcia i el ‘Banc Expropiat’

PROBLEMÀTICA/ Des de la Fundació
Barcelona Comerç lamentem la situació
de les persones que formen el col·lectiu
top manta, però el comerç no pot seguir
fent front a la multiplicació del fenomen.
És per això que la Fundació es va adherir
fa uns dies a la Comissió pel Manifest d’A-
fectats pels Top Manta, un escrit que es va
presentar en roda de premsa dimecres
dia 29 de juny, un dia abans de la convo-
catòria que va fer l’Ajuntament. 

El motiu pel qual es va convocar
aquesta roda de premsa un dia abans
d’escoltar la proposta de l’Ajuntament es
va deure al fet que la Comissió, i entre els
seus membres la Fundació, va entendre
que l’administració reaccionava a la vo-
luntat dels afectats pel fenomen top
manga d’organitzar-se i parlar oberta-
ment sobre la situació. 

Entre els punts d’afectació del feno-
men en destaquen cinc: el fet que tingui
un impacte econòmic negatiu, ja que no-
dreix l’economia submergida i suposa una
evasió de les taxes a les que altres col·lec-
tius han de contribuir; perjudica el sistema

de la seguretat social; suposa una ocupa-
ció, confiscació i privatització il·legal de
l’espai públic; suposa la comercialització
de béns o productes de caràcter il·legal i
perjudica el teixit social urbà afectant a la
supervivència dels comerciants. 

Creiem que la situació requereix una
acció ràpida per part de les administra-
cions, ja que actualment s’acumulen
quasi 800 manters a la zona de Joan de
Borbó i el fenomen s’estén al conjunt de
la ciutat.  Des de la Fundació agraïm l’a-
nunci del tinent d’alcalde, Gerardo Pisare-
llo, sobre la “intensificació de l’actuació
policial” però ens agradaria tenir dades
més concretes sobre com es durà a terme. 

També demanem l’especificació del
pla sobre les “actuacions adreçades a pro-
tegir el comerç de proximitat” que va
anunciar Pisarello en la seva roda de
premsa, i creiem insuficients els 40 plans
de reinserció i ocupació. El Sr. Pisarello de-
fensa el fet que l’Ajuntament està “oferint
programes diferents des de fa tres mesos”
i està d’acord sobre que “en alguns espais
de la ciutat el fenomen ha assolit xifres

preocupants”.  Esperem a saber la data
concreta en la qual l’alcaldessa Ada Colau
es reunirà amb el Síndic de Greuges per
parlar sobre aquesta problemàtica.

Cal tenir en compte que el mercat és
el que és, i que la precarietat laboral i eco-
nòmica s’ha enquistat els darrers anys en
el conjunt de la societat. No tan sols en els
més desfavorits, els exclosos socialment,
els immigrants sense papers o els sense
sostre, sinó també en les famílies, en pe-
tits comerciants i en veïns que fins ara vi-
vien d’una forma modesta però còmoda. 

Voldríem també recordar que en els
darrers mesos estem començant a assistir
a un nou repte: l’acollida i assistència de
refugiats sirians i d’altres nacionalitats. La

ciutat i la seva ciutadania estem preparats,
però cal un acord conjunt per veure de
quina manera i amb quins recursos afron-
tarem aquestes noves situacions. 

Tot i que des de la Fundació no ente-
nem com la situació ha pogut arribar a
aquests extrems, entenem que no només
és competència de l’Ajuntament el fet d’e-
radicar el fenomen sinó que cal que totes
les administracions que tenen compe-
tències en la matèria –Generalitat, Govern
Central, Autoritat portuària, entre d’altres–
es coordinin per donar suport a l’Ajunta-
ment i desenvolupar un pla d’acció con-
cret, efectiu i resolutiu. Cal més control de
duanes i fronteres, així com més políti-
ques d’atenció als migrants. 
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ENTREVISTA/ Parlem amb Pròsper Puig, vi-
cepresident administratiu i responsable de
l’àrea de comunicació. Aborda alguns temes
candents que han estat afectant el comerç
de proximitat durant les últimes setmanes.

Com es gestiona la comunicació des de la
Fundació amb la nova Junta?
Ara tenim un equip de dues persones que
gestionen la comunicació interna i externa.
La comunicació és bàsica i hem pres la deci-
sió de ser molt proactius. Creiem també
que és importantíssima la implicació tant dels
patrons com dels dinamitzadors dels eixos
perquè seran la corretja de transmissió per tal
que la Fundació pugui fer difusió de les ac-
tivitats dels associats, que al cap i a la fi són
les persones per a les quals treballem.  

Què engloba el seu càrrec?
Coordinem tota la feina administrativa per-
què el personal que treballa a la seu de la Fun-
dació sigui el màxim d’efectiu possible i ofe-
reixi serveis útils i respostes ràpides als eixos.

S’oferiran més serveis?
Evidentment. Hem pensat a crear una orga-
nització potent a nivell de comunicació per
donar serveis als eixos, perquè a vegades van
justos de personal. Volem donar suport a es-
cala comunicativa, si cal fer publicitat d’alguna
activitat o organitzar els mitjans de comuni-

cació per què cobreixin algun acte. La Fun-
dació brindarà les eines perquè els eixos pu-
guin utilitzar diferents plataformes de difusió.

Quines han de fer servir?
Ara tenim unes eines implacables: les noves
tecnologies. Hem de potenciar molt les nos-
tres webs i la presència a Facebook i Twitter.
Aquesta línia no implica una gran inversió eco-
nòmica, però sí molta feina. Tot i així, si ho fem
bé és una cosa que pot ajudar molt als eixos. 

Què canviarà a la relació amb els mitjans?
La Fundació vol continuar sent el referent del
comerç de proximitat.  Per tant, serà impor-
tantíssima la relació amb els mitjans. Tenim
molt clar que haurem de generar notícies que
hauran de ser interessants tant per al comerç
com per a la ciutadania i les administracions.
De fet, ja s’estan desenvolupant plans estra-
tègics per arribar al màxim de mitjans i am-
plificar la feina que es fa des de la Fundació.

Un dels temes que tracta aquest butlletí
és el tema de la desestacionalització de les
Rebaixes. Què en pensa?
El terme “Rebaixes” ven: hi ha una part de la
població molt important per a la qual el 7 de
gener i l’1 de juliol són dies de despesa extra.
És una pena perdre aquests dies consolidats
en el calendari comercial i importar el Black
Friday i altres mots anglosaxons que fem ser-

vir per dinamitzar un dia qualsevol de l’any.
Si tenim ja consolidat un moment d’expan-
sió comercial, aprofitem-ho. Normativament
serà molt complicat, però el sector hauria de
ser suficientment intel·ligent com per pre-
servar un dia de compra massiva. 

Un altre tema candent és el dels manters,
una qüestió insostenible...
Lamentem molt aquest fet, perquè estem par-
lant de persones. Hi ha un problema social
molt important que han de solucionar les ad-
ministracions implicades. Però sí que és cert
que també hi ha un problema de lucre ces-
sant, o sigui, els diners que no es fan per com-
petència deslleial o altres motius aliens al bo-
tiguer. Ens queixem perquè les administra-
cions no fan el que han de fer: complir la llei.

TENDÈNCIA/ Les últimes dades
de l’Institut Nacional d’Estadística
(INE) respecte a les vendes del co-
merç detallista indiquen que du-
rant el mes de maig els comer-
ciants catalans van vendre un
0,5% més que en el mateix perío-
de de l’any passat. Tot i l’aug-
ment, Catalunya es queda lluny de
la mitjana estatal, que ha estat del
3%. La comunitat autònoma on
creixen més les vendes són les Illes
Balears, amb un 8,2%, revalidant
el primer lloc del mes anterior. 

Augmenten les
vendes del comerç
català en un 0,5%

AJUTS/ L’Ajuntament ha posat
en marxa la convocatòria de
subvencions per a l’enllumenat
del pròxim Nadal als carrers de la
ciutat. Ho farà mitjançant un
concurs públic per a aquelles
associacions de comerciants que
presentin projectes que s’ade-
qüin a les bases reguladores,
que es poden consultar a la web
municipal del comerç: ajunta-
ment.barcelona.cat/comerc/ca. 
El període per optar-ne finalitza
el pròxim 20 de juliol. 

Obren el període 
de subvencions per
als llums de Nadal

TROBADA/Fa uns dies els mem-
bres de la nova junta es van reu-
nir amb Stefano Bollettinari, pre-
sident de Vitrines d’Europe –fe-
deració europea de comerciants–
per tal de fer arribar el missatge
“d’horitzontalitat, transparència i
responsabilitat” que la Fundació
vol transmetre. En la reunió es va
parlar dels serveis que ofereixen
les diferents confederacions de
botiguers als seus associats i de di-
ferents qüestions que afecten el
sector comercial continental. 

La nova junta 
de la Fundació es
presenta a Vitrines

“Crearem una entitat potent a nivell
comunicatiu per donar més serveis”

CONSUM/ Des de la Fundació Barcelona
Comerç s’ofereix als associats un nou servei,
el Defensor del client, que pretén informar
tant al consumidor com a la botiga dels
seus drets i deures. 

Les primeres coses que voldríem expli-
car és que tota reclamació presentada a la
botiga ha d’estar resolta abans d’un mes
per tal que no arribi a l’administració. És
d’interès del comerciant gestionar la recla-
mació abans que aquest període passi.

Estem creant una plataforma de comu-
nicació pels associats on poder resoldre tots

els dubtes que es proposin. Ens compro-
metem a enviar una primera resposta en un
termini de màxim tres dies, per a després
començar a treballar en cada cas particular,
des de la més estricta confidencialitat. 

Durant les properes seccions parlarem
sobre el reglament i sobre el codi de con-
sum. Explicarem de quina manera es poden
afrontar diferents casos a través d’exemples
reals i proposarem accions concretes per
trobar punts d’unió entre comerciants i
consumidors. Si teniu qualsevol dubte, es-
criviu a defensorclient@eixosbcn.org.

Resoldre reclamacions 
al més aviat possible

Pròsper Puig / vicepresident administratiu de la Fundació Barcelona Comerç

Defensor del client
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S’acosta el mes d’agost i milers de
catalans ultimen els detalls de les
seves vacances. La gran majoria ja
tenen comprats els bitllets i l’es-
tança hotelera i compten els dies
per començar a gaudir d’un me-
rescut descans. Tanmateix, les va-
cances es poden convertir en un
maldecap si no es tenen en comp-
te alguns consells previs. 

La Generalitat, a través de l’A-
gència Catalana del Consum (ACC),
recomana estudiar les ofertes abans
de contractar-ne cap. Si es con-
tracten les vacances amb una agèn-
cia de viatges, cal assegurar-se de
quins són els serveis inclosos en el
preu (bitllets d’avió, taxes d’aeroport,
trasllats entre aeroport i hotel, àpats,
excursions, etc.). A més, cal saber
que les agències només poden
demanar fins a un 40% del preu to-
tal del viatge per avançat. Abans de
signar el contracte, a més, és acon-
sellable consultar si l’agència forma
part del Registre de Turisme de
Catalunya –de la Direcció General
de Turisme– i de la Junta Arbitral de
Consum, perquè en cas de conflic-
te es pugui resoldre ràpidament. 

Un cop confirmat que tot està
en regla, el viatge arrenca. Cal arri-
bar d’hora al punt de partida, ja si-

gui una estació o un aeroport, per
tal d’evitar nervis. Tot i així, arribar
amb antelació no està exempt de
sorpreses. Qui més qui menys té al-
gun familiar o conegut que ha pa-
tit el famós overbookingo sobrere-
serva a l’hora de volar i ha vist com
les seves vacances es complica-
ven. Arribats a aquest extrem, les
companyies aèries tenen l’obligació
d’oferir la devolució de l’import del
bitllet o un transport alternatiu fins
a la destinació final –amb dret a una
compensació econòmica en funció
de la distància–. Si és necessari,
l’empresa haurà d’oferir als afectats
menjar i hotel de manera gratuïta.  

L’altre enemic dels viatgers
són els retards. Si això passa, en el
cas del transport aeri, la compan-
yia ha d’oferir menjar i hotel i, si el
retard és superior a les cinc hores,
el viatger pot desistir de volar i exi-
gir el reintegrament de l’import del
viatge. Si hi ha una cancel·lació del
vol –sempre i quan no sigui per cir-
cumstàncies extraordinàries com
una meteorologia adversa o riscos
en la seguretat del trajecte–, la
companyia haurà d’oferir triar en-
tre la devolució del preu del vol o
un transport alternatiu a la desti-
nació final, també amb un servei
de menjar i hostalatge totalment
gratuït.

Seguint amb els viatges en avió,
un altre dels problemes més co-
muns és el relacionat amb l’equi-

patge –pèrdua, danys o retard–. Els
viatgers, en aquest cas, poden re-
clamar per escrit i formalitzar un In-
forme d’Irregularitat d’Equipatge
(PIR) al taulell de la companyia
abans de marxar de l’aeroport i de-
manar-ne una còpia.

VIATJAR INFORMATS
Per altra banda, és molt aconsella-
ble informar-se sobre els requisits
per viatjar al lloc escollit –visats o pas-
saports– i les seves condicions cli-
màtiques i sanitàries. Però malgrat
això, poden seguir havent-hi difi-
cultats. Per tal de minimitzar-ne les
conseqüències, la Generalitat re-
corda que cal portar a sobre el te-
lèfon de l’agència de viatges, així
com l’adreça de l’ambaixada o con-
solat espanyols, que també poden
ser d’ajuda. 

Sigui com sigui, el viatger no està
sol. Si viatja per la Unió Europea, pot
reclamar o informar-se als centres eu-
ropeus del consumidor o a la secció
de Consum Europeu de l’ACC. Ara bé,
en cas de problemes o incompli-
ments, el primer pas és reclamar a
l’empresa, que té un mes per res-
pondre. Si no s’arriba a un acord, cal
formalitzar la reclamació en un or-
ganisme públic de consum.

Per a més informació, al web
www.consum.gencat.cates poden re-
soldre altres dubtes que puguin
sorgir en un període de vacances que
s’ha de poder gaudir plenament. 

Vols unes vacances tranquil·les?
» La Generalitat de Catalunya ofereix consells per evitar ensurts durant el viatge i l’estada

» En cas de problemes cal reclamar a l’empresa i, si no hi ha acord, a un organisme públic de consum

Redacció
BARCELONA

La Generalitat aconsella informar-se sobre els paquets d’ofertes de viatge i sobre el lloc que es vol visitar per viatjar amb tranquil·litat. Fotos: Arxiu

TECNOLOGIA4Un altre dels
mals de cap dels viatgers des del
boom de la telefonia mòbil és el ro-
aming, el pagament extra que co-
bren les companyies als seus clients
per fer servir el mòbil fora del seu
país. L’Agència Catalana del Consum
(ACC) recorda als usuaris que si viat-
gen a l’estranger s’informin de les ta-
rifes que cobra el seu operador. 

El roaming, però, té els dies
comptats, ja que a partir del 15 de
juny de l’any que ve desapareixerà
entre països de la Unió Europea. Per
tant, els usuaris no hauran de pagar
més durant els seus viatges comu-
nitaris i mantindran la seva tarifa. Fins
a aquell dia, però, s’ha establert un

període transitori durant el qual els
operadors podran sumar un petit re-
càrrec a les tarifes. A banda d’això, la
Generalitat recorda que els usuaris
poden contractar paquets específics
amb ofertes. 

Pel que fa als viatges fora de la
Unió Europea, no hi ha cap regula-
ció vigent. En aquest cas és reco-
manable informar-se i assegurar-
se de les tarifes abans de viatjar. 

Sigui com sigui, les companyies
estan obligades a avisar els seus
clients quan travessen una fronte-
ra –sigui dins de la UE o a l’estranger–
amb informació sobre la tarifa per tru-
car i rebre trucades, escriure SMS i
connectar-se a internet. 

Camí d’eliminar el ‘roaming’
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La campanya Activa’t contra la
trombosi ha començat a cami-
nar. L’Eix Nou Barris, una de les
associacions que hi col·labo-
ra –conjuntament amb l’Eix
Clot, l’Eix Sagrada Família, l’Eix
Maragall i Gran de Gràcia– ha
posat en marxa un sorteig entre
els seus clients per aconseguir re-
cursos per a la iniciativa de la
Fundació de l’Hospital de Sant
Pau que busca conscienciar so-
bre la trombosi, una afecció que
és una de les principals causes de
mort al continent. 

L’Eix Nou Barris –i la resta
d’associacions participants– sor-
tegen un creuer per a dues per-
sones. Per poder participar cal
comprar una butlleta per dos eu-
ros que aniran a parar a la cam-
panya Activa’t. Segons desta-

quen des de l’Eix Nou Barris, el
diferencial d’aquest sorteig és
que no només toca un premi al
client, sinó també al botiguer que
va recollir la butlleta. 

Els guanyadors es coneixeran
el pròxim dissabte 23 de juliol,
amb el sorteig de la Lotería Na-
cional d’aquell dia. 

La campanya Activa’t con-
templa més accions de cara al se-
gon semestre de l’any. Des de
l’Eix Nou Barris expliquen que
estan ultimant els detalls i que
ben aviat podran anunciar altres
activitats. Tot per lluitar contra
una malaltia poc mediàtica però
que afecta moltes persones. 

Les butlletes es poden aconseguir a les botigues de l’eix. Foto: Arxiu

L’Eix Nou Barris posa fil a l’agulla
a la lluita contra la trombosi

» L’entitat posa en marxa la campanya Activa’t amb un sorteig
» La iniciativa vol recaptar fons per lluitar contra aquesta afecció

El Mercat de Canyelles
tancarà a l’agost per obres

REHABILITACIÓ4Del 6 al 21
d’agost –ambdós inclosos– el
Mercat de Canyelles estarà tan-
cat per obres de millora. L’As-
sociació de Venedors del mercat
ha acordat amb l’Institut Muni-
cipal de Mercats (IMMB) dur a
terme una sèrie d’actuacions a
l’equipament per millorar-lo. 

Principalment es tracta de
l’enderroc de la rampa que co-
munica la sala de vendes amb la
planta superior, la instal·lació

d’un nou nucli de comunicació
vertical entre les dues plantes
amb forma d’ascensor i la reha-
bilitació integral dels lavabos
públics del mercat. 

L’execució de l’enderroc de la
rampa, segons informen fonts
municipals, no es pot compati-
bilitzar amb l’activitat comercial
del mercat. Per tant, aquestes
obres comportaran el tanca-
ment del mercat durant bona
part del mes d’agost. 

PROJECTE4L’Institut Munici-
pal de Persones amb Discapa-
citat (IMPD) ha posat en marxa
una diagnosi sobre l’accessibi-
litat als comerços de la ciutat, si-
milar al projecte que ja es va po-
sar en marxa al districte de
Sants fa uns mesos. 

En concret, una vintena de
persones recorreran les boti-
gues dels eixos per comprovar
les seves condicions per accedir-
hi i fer un mapa digital que, mit-
jançant una aplicació mò-

bil –Mapp4all–, permetrà les
persones amb discapacitat lo-
calitzar els locals sense barreres. 

Aquesta iniciativa va ser pre-
sentada el passat dilluns dia 6, de
la mà de la tinent d’alcalde de
Drets Socials, Laia Ortiz; la re-
gidora de Comerç, Montserrat
Ballarín, i el director de
Mapp4all, Josep Esteba. “Bar-
celona ha estat sempre pionera
en la millora de l’accessibilitat,
però encara hi ha molt trajecte a
recórrer”, va dir Ortiz.

La inversió de tot el projec-
te és de 40.000 euros i estarà co-
berta pels ingressos de la taxa
turística. D’aquesta manera, se-
gons va explicar Ortiz, l’impost
“repercuteix en una millora de
la qualitat de vida del conjunt de
la ciutadania”. 

Mapp4all és una aplicació
gratuïta que permetrà fer re-
cerques filtrades de locals en
funció de l’accessibilitat que
tingui i, alhora, els usuaris po-
dran fer-hi valoracions. 

Festa | Els botiguers de Zona Nord, amb la Festa Major
L’Associació de Comerciants Zona Nord va participar activament a la Festa Major de
Ciutat Meridiana, celebrada fa unes setmanes. En concret, l’entitat va fer una mostra 

de comerç –l’11 de juny– i va col·laborar a organitzar una nit de tapes al Mercat de 
Ciutat Meridiana, la qual va ser “millor que l’anterior”, celebrada a la tardor passada. 

Redacció
NOU BARRIS

El mercat experimentarà reformes pròximament. Foto: Mercats BCN

Per unes botigues accessibles

Dia de la presentació de la iniciativa. Foto: Ajuntament
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El Centre Cívic Barceloneta recorda l’enderroc del barri i el trasllat forçós dels seus veïns

El rastre del Somorrostro
MEMÒRIA/ El 25 de juny de 1966, les 15.000
persones que vivien al Somorrostro van ser
obligades a marxar de la platja de Barcelona
per anar a viure a Sant Roc (Badalona), en un
barri de nova creació. 

Ara, el Centre Cívic Barceloneta acull
fins al 25 de juliol l’exposició 50 anys de l’en-
derroc del Somorrostro, un recull fotogràfic
que recorda la marxa dels veïns expulsats
del barri de barraques per deixar via lliure
a una Barcelona que volia amagar la misè-
ria, enviant-la als seus municipis veïns, i
convertir-se en un una ciutat atractiva pel
turisme. Un canvi que, evidentment, impli-
cava la reforma del front marítim. 

DE LA NIT AL DIA
“Vam haver de desaparèixer del Somorros-
tro de la nit al dia”. Així explica Miguel San-
tiago, un dels seus veïns, el trasllat forçós i
l’enderroc de l’antic barri de barraquistes de
Barcelona, situat a la platja del districte de
Sant Martí, des de l’alçada de l’actual Hospi-
tal del Mar fins a l’antic dipòsit del gas de la
platja del Bogatell.

El trasllat del Somorrostro no es pot
considerar un fet aïllat, segons considera
l’historiador Emili Ferrando. “El desmante-
llament s’ha d’entendre en el context de vo-
ler treure la misèria de Barcelona per deixar-
la bonica”, assenyala. 

De fet, només sis dies després del trasllat,
la platja de Barcelona va acollir la Setmana Na-
val, organitzada pel règim franquista i que in-
cloïa una exhibició militar. D’altra banda, la
desaparició del Somorrostro era necessària
per aplicar el pla urbanístic de l’alcalde Por-
cioles que preveia transformar la primera lí-

nia de mar de la capital en una zona turísti-
ca. Un canvi que els barraquistes ja no van
veure. “Van traslladar-nos amb camions a Sant
Roc”, recorda Santiago, que aleshores tenia
16 anys i vivia amb els seus pares. “Quan vam
arribar al nou barri estàvem desorientats.
Sempre havíem viscut a la platja”, recorda, al-
hora que qualifica d’”experiència dura” el tras-
llat. “Era inevitable mirar enrere i trobar a fal-
tar el Somorrostro”, reconeix.

No és difícil d’entendre, tenint en comp-
te que el nou barri va néixer sense cap equi-
pament ni servei públic. “Acabat de construir,
Sant Roc ja semblava abandonat”, diu Ferrando.

COMMEMORACIÓ
Amb el trasllat, els veïns van canviar de ciu-
tat i de realitat i Barcelona va oblidar el So-
morrostro. Un oblit que l’Ajuntament i
diverses iniciatives ciutadanes han inten-
tat combatre durant els darrers anys. El 25
de novembre del 2014, per exemple, es va
dur a terme un homenatge a l’antic barri
de barraques més gran i poblat de la ciu-
tat, en un acte presidit per l’exalcalde Xa-
vier Trias.

L’homenatge va consistir en la col·locació
d’una placa commemorativa a l’accés de la
platja. La iniciativa va néixer durant el man-
dat de Jordi Hereu, quan un grup de ciuta-
dans i entitats van demanar al seu govern que
fes visible els principals barris de barraques
de la ciutat i que s’homenatgés els barcelo-
nins que hi van viure. 

De fet, alguns d’ells van ser presents en
l’acte celebrat fa dos anys i van reivindicar la
necessitat de recordar un barri esborrat pel
règim franquista ara fa 50 anys.

POLÈMICA/A principis del mes passat, el Tribunal Suprem
va revocar la sentència que condemnava Fèlix Millet i Jor-
di Montull per tràfic d’influències en les irregularitats ur-
banístiques en el projecte de l’hotel del Palau. El tribunal ha
desestimat els recursos de la fiscalia i de les acusacions par-
ticulars (de la Fundació Orfeó Català-Palau de la Música i de
l’AVV Casc Antic) i ha admès els recursos de Millet i Montull,
per als quals es demanaven inicialment 10 anys de presó.

Pocs dies després de conèixer aquesta decisió, la FAVB
va emetre un comunicat valorant la sentència, que qualifi-
ca de “derrota ciutadana”. La federació considera que la de-
cisió del Suprem “deixa sense càstig un procés de manipu-
lació urbanística que tenia com a objectiu exclusiu el lucre
d’uns pocs”. La FAVB considera que  “les actuacions judicials
es fixen més en les formes que en els continguts” i denun-
cia que en “els casos que es fan negocis sense escrúpols sa-
ben com esquivar els procediments formals i com ocultar
maniobres amb l’objectiu d'obtenir impunitat”. La federa-
ció defensa que cal “un altre model de justícia i una altra ti-
pificació de les infraccions, per tal que els grans delictes con-
tra la col·lectivitat rebin el tractament que mereixen.”

El text de la FAVB acaba destacant la “tenacitat de la llui-
ta del barri encapçalada per Veïns en Defensa de la Barce-
lona Vella i l’Associació de Veïns i Veïnes del Casc Antic”.

La sentència de l’hotel del Palau és 
“una derrota ciutadana”, segons la FAVB IGUALTAT/El passat 28 de juny la ciutat va tornar a com-

memorar el Dia Internacional de l’Orgull Lèsbic, Gai,
Transsexual, Bisexual i Intersexual (LGTBI).

Centenars de persones van omplir la plaça Universi-
tat, on es va celebrar un acte reivindicatiu en el qual tam-
bé es van recordar les víctimes de la massacre d’Orlando
del passat 12 de juny.  Lara Sajén, ballarina del grup Fan-
goria, va ser l’encarregada de llegir el pregó, un al·legat
a la igualtat i a la inclusió.

Durant el seu parlament, Sajén també va destacar que
actualment hi ha molt més respecte pels drets dels ho-
mosexuals, però va recordar que cal continuar lluitant
pels drets humans i per la llibertat individual. L’artista va
concloure el seu parlament recordant que cal aprendre
del passat per entendre el present i per poder crear un
futur “respectuós i inclusiu”.

La ciutat torna a celebrar 
el Dia de l’Orgull LGTBI

veïns en línia
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SERVEIS/ Canvi d’horaris en les ofi-
cines d’atenció ciutadana (OAC).
Des de principis d’aquest mes i fins
al dia 24 de setembre, aquests es-
pais obren de dilluns a divendres
entre dos quarts de 9 del matí i
dos quarts de 3 de la tarda.

Les úniques excepcions són
l’oficina de la Marina, a Sants-
Montjuïc, i l’oficina de la Zona
Nord, a Nou Barris, que estaran
tancades fins al 4 de setembre.

En aquests espais es poden
gestionar tota mena de tràmits, de-
manar serveis com la targeta rosa
o demanar permisos d’obres. Per
demanar cita prèvia cal trucar al
010, visitar el portal de l’Oficina Vir-
tual o fer servir l’app MobileID.

En marxa l’horari
d’estiu de les oficines
d’atenció ciutadana

TROBADA/Durant els dies 1 i 2 d’aquest
mes, l’Espai Jove La Fontana de Gràcia es
va convertir en l’escenari de la primera
edició del Fòrum Veïnal sobre Turisme.
Sota el lema La ciutat és per viure, no per
viure’n, l’Assemblea de Barris per a un Tu-
risme Sostenible (ABTS) va organitzar dos
dies de tallers, jornades i debats amb l’ob-
jectiu de “compartir i treballar els conflic-
tes provocats per la indústria turística, així
com proposar solucions i alternatives eco-
nòmiques”. Aquestes activitats han coin-
cidit amb l’aniversari del primer any de
vida de l’assemblea.

El periodista i exdiputat de la CUP An-
tonio Baños va ser l’encarregat de l’acte de
presentació del fòrum el dia 1 a la tarda.
La jornada també va comptar amb la par-

ticipació de Paula Martí, de l’ABTS, el pre-
sident de la CONFAVC, Jordi Giró, el vice-
president de la FAVB, Albert Recio, i les
ponències dels geògrafs Francesc Muñoz
i Ivan Murray, que van posar sobre la taula
diferents temes relacionats amb la situa-
ció del turisme a la ciutat.

Durant el matí del dia 2 es van orga-
nitzar tallers i dinàmiques obertes als
veïns. Algunes d’aquestes van ser orga-
nitzades per les entitats convidades al
fòrum, associacions com Ecologistas en
Acción Málaga, la plataforma Aturem BCN
World, els mallorquins responsables de la
publicació Tot Inclòs o el Comitato No
Grandi Navi de Venècia, un dels actors
més potents de la lluita veïnal contra el tu-
risme massiu arreu del món.

L’Espai Jove La Fontana acull el 
primer Fòrum Veïnal sobre Turisme

LLEURE/ Els patis de 16 centres es-
colars de la ciutat es reivindiquen
com a alternativa de lleure per a
l’estiu. Fins al dia 31 d’aquest mes,
els patis de tres instituts de Nou Ba-
rris, dos de Sant Andreu, Sant
Martí, Horta-Guinardó i Sants-
Montjuïc i un de Ciutat Vella, l’Ei-
xample, Les Corts, Sarrià-Sant Ger-
vasi i Gràcia obren les seves portes
i organitzen activitats educatives,
esportives, culturals, artístiques i
pedagògiques.

L’horari d’obertura d’aquests
espais pot variar en funció del
centre, però en tots els casos és de
dilluns a diumenge en una for-
quilla que oscil·la entre les 5 de la
tarda i les 9 del vespre.

16 patis escolars,
alternativa lúdica
per a tot el mes

PUBLICACIÓ/ Carrer, la revista
que edita la FAVB, ha publicat el
seu número 140. Aquesta vegada,
les pàgines centrals de l’edició es
dediquen a abordar el reparti-
ment desigual de la riquesa. Sota
el títol Què fem amb tanta des-
igualtat? s’agrupen articles del
professor d’economia de la UAB Al-
bert Recio, dels sociòlegs Xavier
Bonal  i Teresa Forns i del politòleg
Vicenç Navarro, entre d’altres.

El 140 de Carrer també inclou
una crònica de l’estada de Joan Ma-
ria Soler a Buenaventura o una
peça sobre la situació de la gestió
de l’aigua a la ciutat, entre d’altres.
El PDF de l’edició sencera es pot des-
carregar al portal web de la FAVB.

Surt el número
140 de la revista
‘Carrer’ de la FAVB

veïns en línia

“Deixem de vendre sucs a la Boqueria i
començarem a fer sostenible el turisme”

ENTREVISTA/ El cap de setmana
de l’1 i 2 de juliol, l’Assemblea de Ba-
rris per un Turisme Sostenible
(ABTS) va organitzar el primer
Fòrum Veïnal sobre Turisme. Una de
les veus que hi va participar va ser
l’arquitecte David Bravo, que va
abordar la substitució d’usos en
l’habitatge i l’espai públic. Ara con-
versa amb Veïns en Línia sobre
aquesta qüestió i altres reptes que
ha d’encarar la ciutat en relació amb
el model turístic que vol per al futur.

La ciutat és per viure-hi, no per viu-
re’n. Aquest era el lema del fòrum.
El comparteix?
Amb el lema no hi estic del tot d’acord.
Comparteixo les seves intencions
però s’hauria de matisar. No es trac-
ta que no es pugui viure de la ciutat,
sinó que el mercat estigui democra-
titzat i que hi hagi igualtat a l’hora d’ac-
cedir a la riquesa i a les oportunitats.

Més enllà del lema, vostè va par-
lar de la substitució d’usos en
l’habitatge i l’espai públic a cau-
sa del turisme. 
És el pal de paller del problema. Si
la ciutat fos una paella, l’habitatge
seria l’arròs. És la part cabdal. Des-
prés hi ha serveis, comerços, carrers,
llocs productius... Sempre cal una re-
gulació i, quan no s’actua correcta-
ment, el problema afecta l’habitat-
ge. El Gòtic, per exemple, ha perdut
en 4 anys el 45% de la població em-
padronada. Això és un barricidi.

Molts habitatges ara són pisos tu-
rístics.  Hi ha qui demana que es

prohibeixin totalment. Hi està
d’acord?
El primer que s’ha de fer és definir el
problema abans de prohibir res. No
és el mateix aquell que marxa de va-
cances i lloga casa seva per treure’s
uns diners extres que un propietari
de la Barceloneta que té 30 quarts de
casa i els va llogant sistemàticament
sense ni tan sols trepitjar-los. Són dos
usos molt diferents de la mateixa eina
i, per tant, primer cal veure quin és
exactament el nociu. Jo crec que el
límit l’hem de situar en el fet que en
cap cas l’ús complementari pot subs-
tituir l’ús residencial de la casa. 

Deixant de banda l’habitatge,
pel que fa a l’espai públic hi ha
llocs, com la Rambla, on el turis-
me és majoritari. Què es pot fer
per revertir la situació?
Abans de fer, el que caldria primer és
deixar de fer. Per exemple, a moltes
parades de la Boqueria ara es venen
sucs preparats en gots de plàstic
orientats al turisme. L’oferta actual
perverteix l’ús que se li suposa a un
espai públic com aquest. I això té un
efecte crida envers els turistes: genera
una demanda determinada. Deixem
de vendre sucs, recuperem l’ús tra-
dicional del mercat i començarem a
fer sostenible el turisme.

De totes maneres, situacions com
aquesta passen arreu del món...
Hi ha llocs que, pel seu atractiu,
són molt visitats i difícilment això
canviarà, no?
Al contrari, penso que aquesta
tendència no pot seguir com fins

ara! Des de fa 40 anys les ciutats es-
tan debatent cap a on volen anar.
A Europa s’ha fet una aposta pel
sector terciari, de serveis, però el
que es ven majoritàriament és his-
tòria, espais públics, monuments...
Això és més sensat que el que s’ha
fet aquí. Cal civilitzar el turisme. I, dit
això, organitzar-se perquè els
guanys no es concentrin en poques
mans i la despesa en la resta. Cal de-
mocratitzar-lo.

Hi ha marge des del punt de vis-
ta de l’urbanisme per afavorir
aquest canvi que vostè defensa?
No només hi ha marge per regu-
lar des de l’urbanisme aquest i al-
tres aspectes, sinó que s’ha de fer

urgentment. Cal apostar per un
model més sostenible i social dels
usos que hi ha a la ciutat. I l’urba-
nisme és un instrument essencial
per aconseguir-ho.

Creu que el què s’està fent des de
l’actual govern d’Ada Colau va en
aquesta línia? És suficient?
Crec que va en la línia correcta, però
evidentment encara no és suficient.
Cal temps, esforç, coneixement, em-
patia i participació per impulsar can-
vis així. No és immediat. De fet, és di-
fícil canviar el rumb, perquè hi ha
compromisos de governs anteriors,
contractes ja firmats, inèrcies fortes...
Però estem en la direcció correcta:
aplicant sentit comú i ordre.

David Bravo / arquitecte i un dels participants en el primer Fòrum Veïnal sobre Turisme
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Amb la plantilla gairebé com-
pleta –a falta d’algunes possibles
incorporacions durant les prò-
ximes setmanes–, la Monta
afronta la pretemporada amb ga-
nes de preparar-se per afrontar
el repte d’optar a l’ascens a Se-
gona divisió B. 

La temporada dels de Nou
Barris començarà el pròxim dis-
sabte 30 de juliol amb el primer
partit de la Copa Catalunya Ab-
soluta, que els enfrontarà al Gra-
nollers a una Bombonera que fri-
sa per veure com carbura el nou
equip dissenyat per la dupla Es-
cudero-García –aquest últim és
secretari tècnic i jugador–.

El partit serà una bona opor-
tunitat per mesurar les forces de
l’equip davant d’un rival de di-
visió com els vallesans. 

I DESPRÉS, L’HISTÒRICS
Tres dies després, els de Toni Es-
cudero començaran la seva par-
ticipació en el ja tradicional Tor-
neig d’Històrics del futbol català. 

El sorteig va col·locar la Mon-
ta al grup 2, on compartirà car-
tell amb el Júpiter i el Gavà. A
priori serà un grup difícil, ja
que el Gavà és equip de Segona
B mentre que el Júpiter, malgrat

el discret final de lliga que va pro-
tagonitzar i la pèrdua del seu da-
vanter estrella, Kuku –que ha
marxat a Polònia–, és sempre un
equip complicat en tractar-se
d’un derbi. 

El campionat té quatre grups,
els campions dels quals passaran
a semifinals. La final es jugarà
diumenge 7 d’agost al Municipal
del Guinardó, com és tradició. 

Sorteig del Torneig d’Històrics. Foto: Històrics

La Monta s’enfrontarà al
Granollers a la Copa Catalunya
» La Bombonera acollirà el dia 30 el primer partit de la competició
» El Júpiter i el Gavà seran els rivals dels groc-i-negre a l’Històrics

‘Arrasandor’ es prepara per a
Benidorm amb la vista als EUA

BOXA4El boxejador de Nou
Barris Sandor ‘Arrasandor’ Mar-
tín s’està preparant per als seus
pròxims combats que tindran
lloc a Benidorm el pròxim dis-
sabte 23 de juliol al Palau d’Es-
ports d’aquella localitat.

“Afronto la vetllada amb
moltes ganes”, explica a Línia
Nou Barris Martín, que posa
èmfasi en el “gran cartell” que
ofereix.  I és que Martín com-
partirà ring amb El Tigre Ro-
berto Santos, l’excampió mun-
dial Kiko Martínez, els cam-
pions de la Unió Europea Feri-

no V i Abigail Medina, a més del
campió Internacional del CMB,
Sergio García i Carlos Ramos,
que debutarà com a professional.
Eva María Naranjo i Katty Than-
derz, dos joves promeses de la
boxa femenina, completaran el
cartell de la vetllada alacantina. 

A la cita de Benidorm, tal
com reconeix Martín, hi haurà
molts promotors “que són la
clau per fer el salt als Estats
Units”. “Serà un bon aparador
per lluir-se”, afirma Martín, que
passi el que passi ja té la vista po-
sada a Amèrica. Temps al temps.

Pau Gasol dedica una
samarreta del Bàsquet SESE

BÀSQUET4El millor jugador
català de la història del bàs-
quet, Pau Gasol, va dedicar una
samarreta amb el seu núme-
ro –el 16– durant el Campus
Pau Gasol Academy, que s’ha ce-
lebrat al Palau Blaugrana entre
finals del mes passat i principis
de l’actual. 

Aquest acte va ser possible
gràcies al jugador dels SESE-
Chicago, Jordi Mestres. Aques-
ta secció de l’entitat, per altra

banda, es va convertir en cam-
piona de la Lliga Preferent Spe-
cial Olympics el 18 de juny. 

Abans de la signatura, Gasol
i Mestres van recordar que es
van conèixer a Memphis l’any
2001, a l’inici de l’aventura a l’N-
BA de l’estrella de Sant Boi. Va
ser possible gràcies al programa
d’Special Olympics, que va con-
vidar Mestres i dos jugadors
més a visitar la ciutat estatuni-
denca i veure un partit de lliga.

Turó de la Peira | Comencen a enderrocar la piscina
L’enderroc de la piscina del Turó de la Peira va arrencar a principis d’aquesta setmana.

D’aquesta manera, el barri no només dirà adéu a la piscina sinó també a la pista de 
futbol sala del Montsant. En aquests terrenys es construirà un nou poliesportiu. 

Aquesta piscina va ser construïda fa més de 40 anys, pels volts de l’any 1973. 

Redacció
LA PROSPERITAT

Més de 25.000 persones grans
fan esport als poliesportius

ESTADÍSTICA4Segons dades mu-
nicipals, més de 25.000 persones
majors de 65 anys van fer esport
als poliesportius l’any passat. 

D’aquestes dades destaca una
majoria de dones –el 56%– da-
vant dels homes –44%– i que
d’entre els gairebé 180.000 abo-
nats als centres esportius muni-
cipals, un 15% són gent gran. 

A més, cal afegir prop de
1.500 persones que participen en
el programa Activa’t als parcs,
a través del qual diversos espais
verds de la ciutat es converteixen
en escenari d’activitats esporti-

ves dos cops a la setmana. D’en-
tre les 1.500 persones registra-
des, és el districte de l’Eixample
qui més aplega, amb 314 inscrits,
seguit del de Nou Barris. A les
Corts, per la seva banda, en van
participar uns 86. 

L’oferta municipal d’activitat
física per a la gent gran es com-
pleta amb el programa de dina-
mització de cinc dels circuits
gimnàstics per a gent gran, en el
qual un entrenador dinamitza la
classe i dóna consells d’ús dels
aparells de cada instal·lació. En
total, es van produir 1.331 usos.
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AGENDA MENSUAL
agenda@comunicacio21.com

AVUI DIVENDRES 15 DE JULIOL
22:00 Nits de música: Concert Pogo sobre mi ma-

dre, una cantautora crítica i combativa. / Cen-
tre cívic Torre Llobeta. 

FINS AL 18 DE JULIOL
Dl. de 18:00 a 19:30 Taller Expressió a través

de l’art, una activitat on s’ensenyarà a fer obres
mitjançant l’oli, l’aquarel·la, la pintura acrí-
lica i altres tècniques mixtes. Entrada gratuïta.
/ Centre cívic Torre Llobeta. 

DIJOUS 4 D’AGOST
19:00 Taller de cistells i embolcalls de l’Índia,

a càrrec de Deepti Goolani. Una activitat per
aprendre les últimes tendències índies en em-
bolicar regals, utilitzant formes creatives. / Bi-
blioteca Nou Barris. 

FINS AL 22 DE JULIOL
Matí-Tarda Exposició amb una sèrie de foto-

grafies de Xevi Perea amb paisatges de nit.
/ Centre Ton i Guida. 

FINS AL 23 DE JULIOL
Matí-Tarda Exposició A vista de clic, a càrrec del

grup de fotografia Ull de Peix. / Centre cívic
Torre Llobeta. 

FINS DISSABTE
10:00-13:30 El Mercat de la Guineueta s’om-

ple de jocs infantils, inflables perquè els
més petits puguin divertir-se a la sala poli-
valent del mercat després d’anar a comprar
amb els seus pares. 

FINS AL 26 DE JULIOL
Dm. a les 19:00Tarda friki: Videojocs, una acti-

vitat gratuïta per als joves per divertir-se jugant
als videojocs, la indústria que més factura ara
mateix. / Casal de Barri la Cosa Nostra.

A PARTIR D’AVUI
Tarda Torneig de futbol al Casal de Barri la Cosa

Nostra, al carrer Biure. Adreçat a joves de 13
a 19 anys. Fins divendres 22 de juliol. 

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Els dilluns i dimecres, de 18:00 a
19:00, la biblioteca Vilapicina convida
els més petits a decorar-la amb mo-
tius marítims. 

Activitat
Decora la biblioteca
Dl. i dc. fins al 31 de juliol

De dilluns a diumenge fins al 30 de ju-
liol el Castell de Torre Baró organitza
itineraris guiats per aprendre la seva
història. Cal reserva prèvia. 

Rutes guiades pel
Castell de Torre Baró

Fins al 30 de juliol

La plaça Major de Nou Barris acollirà
un acte paral·lel a tot Barcelona en re-
cord de l’inici de la guerra civil. 

Acte en record
de l’inici de al guerra civil

Dl. 18 de juliol a les 19:30

La Monta arrenca la seva participació
a la Copa Catalunya absoluta de fut-
bol davant del Granollers. / La Bom-
bonera. 

Partit de futbol
Monta-Granollers

Ds. 30 de juliol a les 20:00
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